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Diari Oficial 

del 

Consell General 

Núm. 11/2013 - 8 pàgines 

Sessió ordinària del dia 19 de setembre del 2013 

 

El dia 19 de setembre del 2013, dijous, es reuneix a 

la Casa de la Vall, (nou hemicicle), el M. I. Consell 

General, en sessió ordinària convocada d'acord amb 

allò que estableix el Reglament de l'Assemblea i amb 

l'ordre del dia que figura en el Butlletí del Consell 

General núm. 45/2013, que és el següent: 

1- Examen i votació del Projecte de llei de 

modificació de la tarifa general de taxes sobre el 

consum. 

2- Examen i votació del Projecte de llei de 

modificació de l’article 24.2 de la Llei 35/2012, 

del 13 de desembre, del pressupost per a l’exercici 

del 2013. 

Un cop oberta la sessió, sota la presidència dels  

M. I. Srs. Vicenç Mateu Zamora i Mònica Bonell 

Tuset, Síndic General i Subsíndica General, 

respectivament, s'ha procedit a comprovar la 

presència dels membres, que ha quedat registrada 

d'acord amb la relació següent: 

M. I. Sra. Olga Adellach Coma 

M. I. Sr. Miquel Aleix Areny 

M. I. Sr. Pere Altimir Pintat 

M. I. Sr. Daniel Armengol Bosch 

M. I. Sr. Gerard Barcia Duedra 

M. I. Sr. Josep Anton Bardina Pau 

M. I. Sr. Ladislau Baró Solà 

M. I. Sr. Jaume Bartumeu Cassany 

M. I. Sra. Roser Bastida Areny 

M. I. Sra. Mònica Bonell Tuset 

M. I. Sra. Sílvia Eloïsa Bonet Perot 

M. I. Sra. Sílvia Calvó Armengol 

M. I. Sr. Carles Enseñat Reig 

M. I. Sra. Sofia Garrallà Tomàs 

M. I. Sra. Olga Gelabert Fàbrega 

M. I. Sra. Rosa Gili Casals 

M. I. Sra. Mariona González Reolit 

M. I. Sra. Celine Mandicó Garcia 

M. I. Sra. Meritxell Mateu Pi 

M. I. Sr. Vicenç Mateu Zamora 

M. I. Sr. Xavier Montané Atero 

M. I. Sra. Patrícia Riberaygua Marme 

M. I. Sr. David Rios Rius 

M. I. Sra. Sílvia Riva González 

M. I. Sr. Martí Salvans Abetlla 

M. I. Sr. Aleix Varela González 

M. I. Sra. Meritxell Verdú Marquilló 

També hi és present el M. I. Sr. Antoni Martí Petit, 

Cap de Govern, acompanyat dels M. I. Srs. Jordi Cinca 

Mateos, Ministre de Finances i Funció Pública; Jordi 

Alcobé Font, Ministre d’Economia i Territori; Gilbert 

Saboya Sunyé, Ministre d’Afers Exteriors; Xavier Espot 

Zamora, Ministre de Justícia i Interior; Cristina 

Rodríguez Galan, Ministra de Salut i Benestar; Roser 

Suñé Pascuet, Ministra d’Educació i Joventut i Albert 

Esteve García, Ministre de Cultura. 

Assisteix també a la sessió el Sr. Josep Hinojosa 

Besolí, secretari general del Consell General. 

(El M. I. Sr. Carles Enseñat Reig, secretari de la 

Sindicatura, llegeix l'ordre del dia) 

(Són les 15.30h) 

(El M. I. Sr. Pere Obiols Mogio s’incorpora a la sala a 

les 15.57h) 

 



Diari Oficial del Consell General Núm. 11/2013 Sessió ordinària del dia 19 de setembre del 2013 

2 

El Sr. síndic general: 

Passem, doncs, a l’anàlisi del primer punt de l’ordre 

del dia. 

1- Examen i votació del Projecte de llei 

de modificació de la tarifa general de 

taxes sobre el consum. 

El Projecte de llei fou publicat en el Butlletí número 

45/2013, del 17 de setembre. 

Havent requerit el Govern la tramitació d’aquest 

Projecte de llei pel procediment d’extrema urgència i 

necessitat i havent-se atorgat per la Sindicatura, 

intervé per part del Govern per defensar el text, 

segons disposa l’article 113.2 del Reglament del 

Consell General, el Sr. Jordi Cinca. 

El Sr. Jordi Cinca: 

Gràcies Sr. síndic. 

Molt Il·lustres Consellers, 

Per quart cop en el que portem de legislatura pujo a 

aquesta tribuna per defensar un Projecte de llei de 

modificació de la tarifa general de taxes sobre el 

consum de diversos productes del tabac. És a dir, 

novament prenem la iniciativa en política fiscal par 

tal de mantenir estable el diferencial entre els preus 

de venda al públic d’Andorra i els que es practiquen 

a Espanya i França. Tot amb una clara voluntat, 

d’una banda, afavorir que els establiments d’Andorra 

que comercialitzen aquests productes puguin oferir 

un preu atractiu i competitiu als seus clients, i d’una 

altra, i evitar que el diferencial no sigui excessiu i 

acabi sent un incentiu pel tràfic il·lícit i les xarxes de 

contraban organitzat. 

Seguim i seguirem utilitzant aquesta política fiscal en 

la línia ja anunciada el primer cop. És a dir, estar 

atents a l’evolució dels preus de venda al públic en 

els països veïns, actuar amb celeritat quan convingui, 

i aplicar increments més moderats però més 

freqüents de manera que el mercat els pugui absorbir 

millor. 

El Projecte que avui sotmetem a consideració de 

vostres molt Il·lustres Senyories preveu un increment 

del 10% de la taxa en diferents productes. D’una 

banda els cigarrets tant de tabac ros com negre 

comunitari i no comunitari, el tabac espalillat ros 

utilitzat per a la fabricació de cigarrets a Andorra, i 

la picadura comunitària i no comunitària. 

Tal com ja explica la memòria que acompanya el 

Projecte de llei, l’increment en la taxa al consum 

d’aquests productes tindrà un previsible impacte en 

els ingressos de l’Estat per aquest concepte, i sempre 

agafant com a referència les quantitats importades 

els darrers anys, aquest impacte podria arribar-se a 

quantificar en 11,5 milions per un exercici complert. 

I en aquest punt i abans d’acabar aquesta breu 

intervenció, permetin-me que desmenteixi la 

motivació recaptatòria d’aquesta mesura. No és cap 

secret l’impacte que tenen els ingressos de l’Estat 

dels diners provinents de les taxes del consum. 

Tampoc és cap secret el pes que té el tabac dins de 

l’oferta comercial del país, i fins i tot és ben sabut el 

pes en la facturació i el compte d’explotació que el 

tabac té en molts comerços. Precisament, en la 

confluència d’aquest interès comú radica la 

necessitat de vetllar perquè un diferencial de preu 

excessiu i les pràctiques que se’n deriven no puguin 

malmetre una competitivitat que ens convé 

preservar. Ja hem viscut les conseqüències de deixar 

que aquest tema acabi esdevenint un problema i no 

ens ho podem tornar a permetre.  

A diferència del que succeeix amb altres productes 

aquí tenir la justa mesura entre ser competitius amb 

un diferencial atractiu i no excedir en aquest 

diferencial radica en fer perdurar durant molts anys 

un dels, -sens dubte-, productes estrella del comerç 

d’Andorra. I en aquesta línia seguirà actuant el 

Govern d’Andorra. 

Permetin-me, tal i com ja vaig fer en les darreres 

dues vegades, acabar aquesta intervenció agraint a la 

Sindicatura i als grups parlamentaris que hagin fet 

possible que aquesta modificació sigui acceptada amb 

una tramitació de procediment d’extrema urgència i 

necessitat. És l’únic mecanisme del qual disposem si 

volem que els efectes d’una iniciativa legislativa com 

aquesta siguin ràpids i efectius i no acabin provocant 

una distorsió en el mercat fruit dels moviments 

comercials previs a tota puja de preus anunciada 

amb molta antelació. 

Moltes gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Passem a continuació a la intervenció dels grups 

parlamentaris. 

Per part del Grup Parlamentari Mixt... 

No hi ha intervenció. 

Per part del Grup Parlamentari Socialdemòcrata... 

Sr. David Rios teniu la paraula. 

El Sr. David Rios: 

Gràcies Sr. síndic. 
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El Grup Parlamentari Socialdemòcrata donarà suport 

al Projecte de llei de modificació de la tarifa general 

de taxes sobre el consum. 

Donarem suport bàsicament perquè no creua la línia 

vermella de la pèrdua de competitivitat i el 

diferencial de preus d’aquest producte respecte als 

preus d’aquest mateix producte als països veïns i, per 

altra banda, té dos efectes positius; per una banda 

s’incrementen els interessos als ingressos de l’estat i 

per altra banda, lluitem contra les xarxes de 

contraban, -que tal com ha comentat el ministre-, és 

una activitat que perjudica molt seriosament les 

relacions que té Andorra amb els països veïns.  

De totes maneres, avui tramitem aquesta llei, -com 

ha comentat el ministre també-, per extrema 

urgència i necessitat bàsicament per eliminar l’efecte 

que tindria anunciar aquesta llei amb temps. 

Però, Sr. cap de Govern, vostè ha anunciat aquesta 

llei amb temps perquè el 14 de juliol d’aquest any, a 

l’acte de l’Ambaixada Francesa de commemoració 

del dia Nacional francès, vostè ja va anunciar que es 

pujarien les taxes del tabac. 

Per tant, ha creat un efecte, doncs, que entenc li pot 

anar molt bé al seu Govern per plantejar números 

interessants d’aquí... tal i com estan fent els darrers 

dies en quant a importacions perquè un cop els 

importadors s’assabenten de què hi ha aquesta puja 

de taxes, doncs, el que fa és augmentar els estocs i 

això té un efecte sobre l’indicador d’importacions,  

-cosa que a vostès els hi va molt bé. 

De totes maneres, demanem al Govern seriositat i 

rigor i, utilitzar aquesta fórmula d’extrema urgència i 

necessitat, una fórmula legislativa amb el respecte 

adequat per a aquesta Cambra. 

Moltes gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

És el moment del Grup Parlamentari Demòcrata. 

Sr. Armengol teniu la paraula.  

Hauríeu de desplaçar-vos a la tribuna, si us plau. 

El Sr. Daniel Armengol: 

Gràcies Sr. síndic. 

Només era per dir-li que el nostre grup votarà a favor 

del Projecte de llei, com no pot ser d’una altra 

manera, sobretot havent escoltat les paraules del Sr. 

Ministre. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

El Govern desitja intervenir... 

Sr. Jordi Cinca, us hauríeu de desplaçar a la tribuna 

també. 

El Sr. Jordi Cinca: 

Només per fer una petita referència a un dels 

comentaris que ha fet el Sr. Rios. En tot cas, crec 

que tots convindrem en què l’interès de què les 

importacions creixin en el país i que d’això se’n 

derivin més, més ingressos pel país no és un interès 

exclusiu del Govern, espero que sigui un interès 

compartit per tota la Cambra i també pel Sr. Rios. 

Per tant, més enllà de si els ingressos són al juliol, a 

l’agost o al setembre, l’important és que preservem, 

insisteixo, un producte que és cabdal pels ingressos 

de l’Estat certament. En més d’una ocasió en aquesta 

tribuna també he posat de relleu que tenim una 

extremada dependència d’aquest producte, és una 

realitat, -gairebé el 30% dels ingressos de l’Estat 

provenen d’aquest producte-, per tant, en tenim una 

clara dependència i precisament aquesta 

dependència és el que ha de motivar la necessitat de 

diversificar als ingressos de l’Estat d’una banda, però 

també d’altra, mentre sobretot no hi hagi substituts, 

preservar que el comerç d’aquest producte tingui una 

llarga durada precisament perquè no es fan abusos, i 

la millor manera de què no hi hagi abusos és, 

precisament, mantenir el diferencial estabilitzat 

gràcies a l’increment de taxes sempre que sigui 

necessari en benefici de tot l’Estat, no pas en benefici 

del Govern. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna altra intervenció... 

Bé, si no hi ha més intervencions, i vist el manifestat, 

si no hi ha objeccions proposo l’aprovació del 

Projecte de llei per assentiment. 

Declaro aprovat el Projecte de llei. 

Passem al segon dels punts de l’ordre del dia. 

2- Examen i votació del Projecte de llei 

de modificació de l’article 24.2 de la Llei 

35/2012, del 13 de desembre, del 

pressupost per a l’exercici del 2013. 

El Projecte de llei fou publicat en el Butlletí número 

45/2013, del 17 de setembre. 
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Havent requerit el Govern la tramitació d’aquest 

Projecte de llei pel procediment d’extrema urgència i 

necessitat i havent-se atorgat per la Sindicatura, 

intervé per part del Govern per defensar el text 

segons disposa l’article 113.2 del Reglament del 

Consell General, el Sr. ministre, Sr. Xavier Espot. 

Voldria recordar-los que igual que en el cas del punt 

anterior totes les intervencions, al ser un debat de 

totalitat, són des de la tribuna. 

El Sr. Xavier Espot: 

Gràcies Sr. síndic. 

Avui se sotmet a l’aprovació d’aquesta Cambra el 

Projecte de llei de modificació de l’article 24.2 de la 

Llei 35/2012, del 13 de desembre, del pressupost per 

a l’exercici del 2013. 

Aquest Consell General va aprovar una resolució en 

la sessió del 8 de juny del 2012 en la qual 

encomanava al Govern que prengués les disposicions 

necessàries per cobrir les vacants dels membres del 

Cos de Policia que l’haguessin abandonat o 

l’abandonessin en concepte de jubilació per tal de 

mantenir una dimensió del Cos que permetés 

conservar i millorar els excel·lents nivells de 

seguretat ciutadana de què gaudeix el Principat 

d’Andorra. 

En compliment d’aquesta resolució es va aprovar la 

Llei 15/2012, del 12 de juliol, de modificació de 

l’article 24.2 de la Llei 22/2011 del 29 de desembre 

del Pressupost per a l’exercici del 2012 que permet 

cobrir amb personal extern les places vacants 

produïdes en el Cos de Policia durant l’exercici 2012. 

En el mateix sentit, en l’article 24.2 de la Llei 

35/2012, del 13 de desembre, del Pressupost per a 

l’exercici del 2013 es preveu la facultat de cobrir 

amb personal fix extern les vacants produïdes en el 

Cos de Policia durant aquest exercici 2013. 

D’ençà l’any 2010 i fins a l’actualitat s’han generat 

fins a 20 vacants d’agents en el Cos de Policia: 19 de 

les quals per causa de jubilació i 1 per expulsió del 

Cos. D’aquestes vacants únicament 6 han tingut lloc 

durant els anys 2012 i 2013. Així doncs, les 14 

vacants restants que suposen el 70% de les produïdes 

en el període esmentat s’han originat en els anys 

2010 i 2011 i resten excloses, per tant, de la 

possibilitat de ser cobertes amb personal fix extern 

de conformitat amb les dues lleis que he ressenyat 

precedentment posades en concordança amb l’article 

23 de la Llei 2/2009, del 23 de gener, del Pressupost 

per a l’exercici del 2009, i l’article 25 de la Llei 

93/2010, del 16 de desembre, de mesures de 

promoció de l’activitat econòmica i social i de 

racionalització i d’optimització dels recursos de 

l’Administració. 

En el decurs del mes de febrer del 2012 el Govern va 

aprovar a proposta del meu predecessor en el càrrec i 

a l’empara de l’article 37.2 de la Llei 8/2004, del 27 

de maig, qualificada del Cos de Policia, una nova 

estructura organitzativa del Cos esmentat que 

modificava les anteriors estructures i l’organització 

existents, essencialment pel que fa a l’àrea de 

seguretat pública i proximitat ciutadana. 

Aquesta nova estructura organitzativa, adaptada a 

les necessitats del Cos de Policia i a les vacants que 

havien tingut lloc durant els anys 2010 i 2011, ha 

permès optimitzar els recursos humans i materials de 

què es disposa des de la perspectiva de la contenció 

de la despesa pública sense posar en dubte però el 

compliment de les missions i les funcions atribuïdes 

al Cos de Policia per tal de seguir garantint un servei 

públic òptim i continuar mantenint un alt nivell de 

seguretat ciutadana. En aquest sentit i en resposta a 

la pregunta formulada pel Grup Parlamentari 

Socialdemòcrata en la sessió de l’11 d’octubre del 

2012, vaig posar de manifest que en aquell moment 

no es plantejava la necessitat imminent de proveir 

les places d’agents de policia que havien quedat 

vacants per jubilació durant els anys 2011 i 2012 que 

llavors ascendien a 15. Tenint en compte, a més a 

més, que feia pocs mesos que s’acabava de completar 

la nova organització del Cos de Policia motiu pel 

qual era el moment de fer balanç i no de prendre 

decisions precipitades i amb un impacte econòmic 

rellevant tan a curt com a llarg termini. Tanmateix 

vaig deixar la porta oberta a fer-ho amb posterioritat 

atès que vaig afirmar textualment: “si el Govern en 

els propers mesos veiés que tenen lloc noves 

jubilacions voluntàries i l’abast de les mateixes 

comportés la necessitat sobrevinguda, en tot o en 

part de cobrir aquestes vacants, endegaria 

d’immediat els passos escaients a tal efecte. Doncs 

bé, tenint en compte que durant els anys 2012 i 2013 

han continuat generant-se places vacants en el Cos 

de policia, a començaments d’aquest any es va 

encomanar a la direcció del Cos un informe detallat i 

exhaustiu per tal de valorar i quantificar les 

eventuals necessitats de nous agents de policia. 

Aquest informe, elaborat en col·laboració amb els 

comandaments del Cos i lliurat a principis del mes 

de maig d’enguany, ha conclòs que calia disposar 

d’uns efectius policials similars als de l’any 2008 per 

tal de seguir prestant un servei completament 

satisfactori, la qual cosa comporta que calgui 

incorporar una vintena de nous agents de policia, 

xifra que coincideix amb les places vacants 

originades des de l’any 2010. En efecte, durant l’any 

2008 el Cos de Policia disposava de 247 funcionaris 
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de policia mentre que el dia 17 de juliol del corrent 

la xifra era de 228. Aquest mateix informe ha estat 

corroborat per un segon informe redactat el passat 

mes de juliol per la nova direcció del Cos que 

assenyala que la incorporació de 20 nous agents de 

policia ha de repercutir positivament en l’eficàcia i 

l’eficiència del servei que presten els agents adscrits a 

l’àrea de seguretat pública i proximitat ciutadana, i 

en concret aquells adscrits al grup de despatx central 

i al grup de patrulles, cabdals en vista a garantir i 

mantenir l’alt nivell de seguretat pública i ciutadana 

del Principat d’Andorra. Una seguretat ciutadana 

que tal com vaig afirmar el dia 11 d’octubre del 2012 

estava garantida i continua estant-ho al dia d’avui 

malgrat que des de llavors hagin tingut lloc noves 

vacants d’agents de policia, però que cal mantenir i 

si s’escau millorar encara més en el futur atès que 

sempre ha estat un dels actius més importants i 

reconeguts del nostre país i ha significat alhora un 

dels seus atractius i trets diferenciadors. Al mateix 

temps el compliment ineludible dels compromisos 

internacionals contrets pel nostre país i la prevenció 

i la lluita necessàries contra les noves formes de 

delinqüència cada cop més complexes i a les quals el 

nostre país no és aliè aconsellen el reforç dels 

efectius policials actualment disponibles. Un 

exemple concret n’és la modificació de l’article 116 

que es conté en el Projecte de llei qualificada de 

modificació del Codi de procediment penal que en 

breu es sotmetrà a l’aprovació d’aquesta Cambra i 

que preveu la creació d’una oficina de recuperació 

d’actius configurada com un nou servei que ha de 

prestar el Cos de Policia. 

Per tot això és necessari poder cobrir les places 

vacants d’agents de policia que s’han produït en el 

Cos de Policia d’ençà l’any 2010, la qual cosa s’ha de 

realitzar mitjançant personal fix extern, tenint en 

compte les característiques pròpies del Cos esmentat.  

Així doncs, tenint en compte que l’article 24.2 de la 

Llei 35/2012, del 13 de desembre, del pressupost per 

a l’exercici del 2013, permet únicament cobrir les 

vacants generades en el Cos de Policia en el decurs 

de l’exercici referit, el Projecte de llei que avui se 

sotmet a aprovació té com a objectiu modificar 

l’article en qüestió, i en concret el primer paràgraf de 

l’apartat 2 de l’article 24, introduint la possibilitat 

d’autoritzar la cobertura de vacants produïdes durant 

els exercicis anteriors al 2013 en el Cos de Policia 

amb personal fix extern.  

Finalitzo agraint a la Sindicatura i als grups 

parlamentaris que hagin acceptat tramitar aquest 

Projecte de llei pel procediment d’extrema urgència i 

necessitat, la qual cosa ha de permetre cobrir les 

vacants requerides d’agents de policia sense demora. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Passem a la intervenció dels grups... 

Sr. Bartumeu, teniu la paraula pel Grup Mixt. 

El Sr. Jaume Bartumeu: 

Gràcies Sr. síndic. 

El nostre grup parlamentari dóna suport a la 

contractació extraordinària de funcionaris per a la 

cobertura de places vacants del Cos de Policia tal i 

com ens ha exposat el ministre. 

El nostre suport es concretarà així amb el vot 

afirmatiu per a l’aprovació del Projecte de llei que el 

Govern ha tramitat per aquest procediment 

especialíssim de l’extrema urgència i necessitat. 

Sempre hem estat uns ferms defensors del 

reforçament, en personal i també en material, del 

servei de policia. Ho hem estat i ho som amb 

independència de la situació que ens puguem trobar, 

a la majoria o bé a l’oposició, al Consell General. 

Tanmateix, el nostre suport a la concreta proposta 

que fa una previsió de la contractació de vint agents 

de policia, ens obliga a fer algunes precisions, que 

considerem molt importants, a l’exposició 

d’antecedents històrics que apareixen a la Memòria 

justificativa i econòmica del Projecte de llei i que ara 

ha reproduït aquí el ministre en la seva intervenció. 

Es tracta al nostre entendre, d’unes precisions 

necessàries en la mesura que, en el quart paràgraf de 

la Memòria justificativa, es pretén deixar assentada 

la idea que el gruix de les vacants produïdes al Cos 

de Policia en els darrers anys s’haurien produït 

durant l’etapa del nostre Govern. 

La memòria afirma fins i tot que el 70%, s’ha repetit 

ara aquí, que el 70% de les vacants produïdes 

s’haurien originat l’any 2010 i 2011, sense 

especificar, pel que fa a aquest darrer any, els mesos 

en què s’haurien esdevingut, la qual cosa hauria 

facilitat destriar les baixes en funció del Govern que 

hi havia: els cinc primers mesos socialdemòcrata i la 

resta de l’any, el govern actual. 

Aquestes referències que apareixen a la Memòria 

justificativa, genèriques i imprecises, podrien ser el 

resultat, podrien ser... o poden ser el resultat d’una 

redacció apressada en el marc de la urgència 

sobtadament detectada, -li dono el benefici del dubte 

senyor ministre-, però també poden tenir el seu 

origen, -i d’aquí la nostra intervenció-, en la còmoda 

facilitat de carregar la responsabilitat del gruix de les 

baixes en el govern anterior. Més encara quan en la 

Memòria s’introdueix també una referència a la nova 

estructura organitzativa del cos que permet deixar 
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sobre la taula la insinuació, només insinuació, que 

s’està solventant els problemes originats en una 

gestió anterior, la nostra evidentment. 

Com tots sabem que avui aquest no és el debat, que 

ja podrem mantenir potser en una altra ocasió, em 

centraré únicament en la qüestió de precisar el 

nombre de vacants i el seu calendari de producció, 

per a precisar i concretar, si se’m permet, la Memòria 

del Govern. 

El calendari de les baixes segons nosaltres i penso 

que objectivament, és el següent: 

2 de juliol del 2013: 1 agent; primer de maig del 

2013: 1 agent; primer de febrer del 2013: 1 agent; 31 

de març del 2012: dos sots oficials i 1 agent; 31 de 

desembre del 2011: 2 oficials, 1 sots oficial, 1 caporal 

i 5 agents; 31 d’octubre del 2011: 1 agent; primer 

d’octubre del 2011: 1 oficial; 16 d’agost del 2011: 1 

sots oficial; primer de juny del 2011: un agent; 

primer de setembre del 2010: un agent; primer 

d’octubre del 2010, un agent. 2 d’octubre del 2010 

un sots oficial, 4 de setembre, -ja estic acabant-, del 

2009, un sots oficial, i 5 d’agost del 2009, un agent. 

Resumint, avui, així, hem de creure o hem de 

concloure, -no creure-, que durant el període de juny 

2009-maig 2011 es van jubilar o es van donar de 

baixa tres agents i dos sots oficials, cinc persones. 

Durant el seu govern, Sr. Martí, s’han jubilat 11 

agents, un caporal, 4 suboficials i 3 oficials. Això fa 

un total de 19 persones. I també els hem de recordar, 

el ministre també hi ha fet una breu referència que el 

nostre govern va procedir el febrer del 2010 a 

incorporar quatre nous agents de policia i que a 

finals del 2011, ja amb el seu govern, Sr. Martí, 

pròpiament preparat pel Govern anterior se’n van 

incorporar altres quatre. 

Fetes aquestes precisions que em sembla que 

serveixen per corregir la seva memòria inadequada 

reitero el nostre vot favorable al projecte. 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies.  

És el torn del Grup Parlamentari Socialdemòcrata. 

Sr. Rios teniu la paraula. 

El Sr. David Rios: 

Gràcies Sr. síndic. 

El Consell General en la sessió del debat d’orientació 

política del Govern del juny del 2012, va acordar el 

següent: 

Encomanar al Govern que prengui les disposicions 

necessàries per tal que segons les necessitats i 

d’acord amb la nova estructuració del servei puguin 

cobrir les vacants del Cos de Policia que han 

abandonat o abandonin el cos en concepte de 

jubilació per tal de mantenir una dimensió del Cos 

de Policia que permeti conservar i millorar els 

excel·lents nivells de seguretat ciutadana, de la qual 

el Principat d’Andorra ha gaudit fins a data d’avui. 

És per això de què no pot ser d’una altra manera, el 

Grup Parlamentari Socialdemòcrata, vist que va ser 

una proposta seva, donarà suport al Projecte de llei 

de Govern. 

Això no vol dir doncs, que estiguem a favor de 

contractar els policies i de cobrir les places vacants, 

però això no vol dir que els hi haguem de dir que el 

que no pot ser en temes de seguretat que són tan 

essencials per al nostre país, ens haguem d’estar un 

any i mig decidint si fem una cosa o en fem una altra. 

Un any i mig pensant en què hem de fer amb la 

policia i amb aquestes 20 places. El que no pot ser 

tampoc és que fins i tot el pressupost del 2013, una 

vegada acordada aquesta proposta de resolució no hi 

fos contemplada la possibilitat de contractar aquests 

agents. Per tant, avui ens trobem amb una altra 

vegada en un cas d’urgència i extrema necessitat 

intentar modificar una llei per la possibilitat de 

contractar aquests 20 policies. 

Només comentar, que la seguretat en el nostre país 

és un factor positiu essencial, calen recursos, cal que 

el Govern no s’estigui un any i mig més pensant en 

implementar aquests canvis, els implementi el més 

ràpidament possible i el que hem de tenir molt clar 

és que la seguretat no ve regalada. Si fins avui hem 

estat segurs, demà no ho sabem, ens l’hem de 

guanyar dia a dia, i l’exemple és el d’aquest matí, que 

pel que semblaria ser i dins de la prudència el Cos de 

Policia ha fet una excel·lent labor i ha detingut a 

quatre presumptes autors d’un atracament en una 

joieria. És això el que depèn, el que la policia tingui 

recursos o no tingui recursos. 

Doncs reitero que el nostre grup parlamentari 

donarà suport a aquest Projecte de llei. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Per part del Grup Demòcrata no hi ha intervenció.... 

Demanaria al Govern si vol tornar a intervenir..... 

Sr. ministre. 

El Sr. Xavier Espot: 

Sí molt breument, en primer lloc, simplement 
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respondre de forma concisa a la intervenció del 

president del Grup Parlamentari Mixt. 

Sincerament Sr. Bartumeu, jo no veig en la memòria 

justificativa de la llei que hi hagi cap crítica velada a 

la seva anterior gestió o que haguem volgut fer 

aquesta distinció en el sentit doncs, de voler distingir 

clarament quan s’havien produït les jubilacions en 

l’anterior legislatura i quan s’han produït aquest any. 

Simplement, i em remeto en el que he dit abans. 

Quan hem parlat d’una banda de les jubilacions 

produïdes durant l’any 2012 i 2013 i les hem distingit 

i les hem sumat cadascuna d’elles amb les que s’han 

produït durant l’any 2010 i 2011, és simplement pel 

motiu que les del 2012 i 2013 són susceptibles de ser 

cobertes mitjançant els instruments legals de què 

disposem avui en dia, i en canvi les dels altres dos 

anys no es poden cobrir. 

El que hem vingut a dir simplement és que durant 

aquests dos anys, dos anys en què efectivament hi ha 

una part dels mateixos en què vostè va ser cap de 

Govern, i una part dels mateixos en què es va 

encetar una nova legislatura, s’ha produït el gran 

gruix de les jubilacions. Ara bé, no tinc cap 

inconvenient en reconèixer que efectivament, del 

gran gruix de jubilacions que es van produir durant 

els anys 2010 i 2011, és cert que es van produir en el 

moment en què ja s’havia encetat la nova legislatura. 

Dit això, vostè també, crec que ha fet referència al 

fet, doncs, que a banda d’això en la memòria 

justificativa, semblava que es volien introduir 

afirmacions o frases que tendien, doncs, a criticar la 

seva gestió. Francament no les veig. No les veig i 

com vostè ha dit, la meva intervenció en part ha 

reproduït aquesta memòria justificativa, i crec que ha 

quedat prou clar que en cap moment preteníem 

doncs posar el retrovisor. 

Pel que fa al Sr. Rios, el president del Grup 

Parlamentari Socialdemòcrata, em remeto també al 

que jo li he dit en la meva exposició. És a dir, vostè 

em diu, bé, que hem tardat un any i mig. Jo penso 

que no hem tardat un any i mig, és a dir, simplement 

les circumstàncies existents en el moment en què 

vostè, precisament vostè em va fer la pregunta 

relativa a la cobertura de les vacants per jubilació 

dels policies no són les mateixes circumstàncies que 

a hores d’ara, i crec que entre tant hem treballat de 

forma, en cap cas pausada, per tal de tenir el 

convenciment cert que la cobertura d’aquestes 

places era absolutament necessària. 

 

Reitero el que he dit, és a dir, el que no podem 

pretendre amb l’impacte econòmic i en un moment 

que suposa la cobertura d’aquestes vacants i en un 

moment en què crec que totes les nostres actuacions 

s’han de presidir pel principi d’austeritat, és prendre 

decisions precipitades. I per tant, el fet que vostè de 

forma excessivament alarmista digués en aquell 

moment, i crec que de forma incerta que la seguretat 

ciutadana estava en perill, en cap cas podia motivar 

que anéssim de pressa per cobrir aquestes vacants. 

Crec que s’ha fet la feina que havíem de fer. Hem fet 

un treball intern en què hem implicat no només la 

direcció, les dues direccions successives del cos sinó 

també els propis comandaments als efectes de saber 

quines eren realment les necessitats que tenia el Cos 

de Policia. I un cop fet aquest treball, doncs, hem 

acabat prenent la decisió que jo considero acertada, 

que es de cobrir aquestes 20 vacants. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna altra intervenció per part dels grups... 

Sr. David Rios teniu la paraula. 

El Sr. David Rios: 

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, només un matís. El ministre ha comentat que 

d’una manera alarmada, doncs, vaig proposar la 

pregunta en relació a les 20 places que havien 

quedat vacants per jubilació. Només recordar al Sr. 

ministre que 20 places al Cos de Policia suposa 

gairebé un 9% de totes les places del Cos. Si això no 

l’alarma, doncs, deu tenir la sang molt tranquil·la, 

molt clara, perquè realment tenir una disminució en 

un any de gairebé un 9% dels membres del Cos de 

policia, realment fa pensar en què tenim un 

problema i que realment necessitava una solució 

ràpida i efectiva per solucionar-ho. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna altra intervenció... 

Bé, si no hi ha més intervencions, dono per acabat el 

debat, i si no hi ha objeccions, proposo l’aprovació 

del Projecte de llei per assentiment. 

 

 

Declaro aprovat el Projecte de llei. 
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No havent-hi més punts a l’ordre del dia, aixequem 

aquesta sessió i els emplaço a les quatre i quart per 

començar la segona sessió del dia d’avui del Consell. 

(S’aixeca la sessió) 

(Són les 16.06h) 
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